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It-teknikermøde 

Referat  Dato: 6/12 2016 

Tid: kl. 15:00 – 16:30 

Sted: NaturErhvervstyrelsens 

Mødelokale 5 

Mødedeltagere:  
Niels Petersen (Seges) Jon Birger Pedersen (Seges), Knud Christensen (Datalogisk), Karsten Folmer (Datalo-
gisk), Franci Johansen (NAER), Claus Pedersen (NAER), Vibeke Søderhamn (NAER), Thorm Bendtsen (NAER), 
Oliver Graner Sæbye (NAER) 

Dagsorden 

1. Indledning v. Franci Johansen  
 
Sagsfremstilling: 
Referatet fra forrige møde blev godkendt. 
 
Dagsorden blev godkendt. 
 

2. Kan erhvervet få adgang til alle de kortlag som NAER anvender v. Claus Pedersen 
 
Sagsfremstilling: 
Claus fortalte, at ikke alle NAER’s kortlag kan gøres tilgængelige for eksterne brugere. Men NAER 
er i gang med at gennemgå den aktuelle Vis-Kort løsning, så den kommer til at fungere bedre. 
 
Datalogisk fortalte, at de gerne vil kunne foretage samme beregninger som NAER foretager, og 
for at kunne gøre dette mangler de nogle kortlag. 
 
Claus fortalte i forlængelse af ovenstående, at NAER gerne vil ud at se, hvordan konsulenterne 
og deres kunder arbejder med deres systemer for bedre at kunne forstå, hvad det er der efter-
spørges af NAER’s systemer samt hvilke muligheder det er, der mangler. Der var enighed, om at 
dette ville være en god ide. 
 
Seges spurgte ind til tabulære data fx vedr. efterafgrøder og om dette også kunne være omfattet 
af det besøg Claus foreslog, hvilket blev bekræftet. 
 
Claus nævnte at den datafordeleren som Geo-datastyrelsen arbejder på – for at sætte data i spil 
– også kan blive drøftet ved et kommende besøg. NAER vil begynde en afdækning af mulige 
system-til-system løsninger uafhængigt af datafordeleren.  
 
Beslutning: 
Der skal sættes et møde i stand, hvor NAER kan komme ud og kigge på landmænds og konsu-

lenternes behov i forhold til system-til-system løsninger. 

 

3. Efterafgrøder v. Claus Pedersen, Thorm Bendtsen og Vibeke Søderhamn  
 
Sagsfremstilling: 
Thorm fortalte, at dagsordens punkt 3 og 7 overlapper hinanden en del, hvilket der var enighed 
om i kredsen.  
 
Claus fortalte, at data vedr. de målrettede efterafgrøder er nu udstillet i IMK. Her kan man se, 
hvornår de forskellige områder kan søges og hvad det vejledende behov for efterafgrøder er i de 
enkelte områder. Dette udstilles i to separate kortlag.  
Claus fortalte videre, at en hvis en mark ligger i flere områder, henføres marken til det område 
hvor størstedelen af marken ligger. NAER fortalte, hvordan de forskellige valideringer vil fungere 
i FS i forhold til de forskellige ansøgningsrunder for frivillige efterafgrøder. Der var en drøftelse 
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om, hvordan det teknisk løses angående, hvorvidt man kan sætte flueben i marker, der ikke kan 
ansøges endnu. 
 
Konsulenterne spurgte til, hvorfor modellen er blevet som den er blevet. NAER forklarede, at det 
er en politisk beslutning, men at princippet har været, at man har ønsket at bygge en model, hvor 
der er incitament til at dyrke efterafgrøderne, dér hvor der er behov for dem. 
 
Seges spurgte ind til, hvordan man vil håndtere forskellen på frivillige og evt. efterfølgende pålagte 
eftergrøder. Thorm fortalte at indberetningen af de forskellige efterafgrøder vil fremgå af samme 
felt i FS.  
 
Der var en drøftelse af, hvordan de frivillige efterafgrøder skal indmeldes i forhold til, hvordan de 
forskellige typer af efterafgrøder kan adskilles i ansøgningen. Thorm fortalte, at der ikke er en 
separat afgrødekode til de frivillige efterafgrøder i NAER’s system, og konsulenterne fortalte, at 
de gerne vil kunne adskille disse afgrøder fra den totalt indmeldte mængde. 
 
Claus fortalte, at det er forventningen, at der kommer et nyt kort i MK, der viser, hvor der evt. 
mangler efterafgrøder, når beregningerne er blevet udført på baggrund af de indkomne ansøg-
ninger vedr. frivillige efterafgrøder. Dette er dog ikke endeligt afklaret, da der fortsat er nogle 
udestående tekniske afklaringer. 
 
Endelig fortalte Vibeke om test af upload af filer. I år er proceduren lidt anderledes, fordi NAER er 
blevet ISO-certificeret, og der er derfor skærpede krav til personfølsomme oplysninger og adgang 
til disse. I den forbindelse skal konsulentvirksomhederne have et test-nemID. Vibeke spurgte, om 
der også i år var interesse for at afholde møder via videolink undervejs. Der var enighed om, at 
sådanne møder kunne blive aftales undervejs, hvis det viser sig nødvendigt. 
 
Beslutning: 
Der skal kigges nærmere på, hvordan der vil kunne skelnes mellem de frivillige, de obligatoriske 
og de pligtige efterafgrøder. Det er for sent at oprette en særlig efterafgrødekode for de frivillige 
efterafgrøder, ligesom der også var enighed om, at det formentlig vil forvirre mere end det vil 
hjælpe. NAER fremsender uddybet vejledning angående sumfeltet for efterafgrøder. 
 

4. Hvordan skal Oplande hvor der er Skærpet krav til fosfor til beregning af skærpet 
fosforloft håndteres? Bliver oplysningerne/kravene evt. lagt ud i markblokinforma-
tionerne? v. Claus Pedersen og Thorm Bendtsen 
 

Sagsfremstilling: 
Claus fortalte, at der ikke lægges ordningsoplysninger ud i markblokkene.  
 

5. Er der nyt om Fællesskema 2017, Gødningskvote og efterafgrøder 2017 samt tilhø-
rende xsd? v. Vibeke Søderhamn 

 
Sagsfremstilling: 
Dette punkt blev drøftet under dagsordens punkt 3. 
 

6. Hvordan skal ansøgning om tilskud til målrettede efterafgrøder (frivillige efterafgrø-
der) håndteres? v. Claus Pedersen og Vibeke Søderhamn 

 
Sagsfremstilling: 
Dette punkt blev drøftet under dagsordens punkt 3. 
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7. Husdyrregulering: Beregning af efterafgrødekravet og fosfor-loft  
v. Thorm Bendtsen 

 
Sagsfremstilling: 
Vedrørende beregninger af efterafgrødekravet fortalte Thorm, at der endnu ikke er kommet en 
bekendtgørelse i høring fra Miljøstyrelsen. Der er derfor endnu ikke et kort, der viser kravene til 
husdyreftergrøderne. 
 
Det nye krav er udregnet som en procent pr. opland (der er i alt 159). Det kort som NAER vil stille 
til rådighed kan bruges til overlapsanalyse (hvor mange hektar pr. opland) og derefter vil den 
samlede procentsats pr. opland kunne udregnes. 
 
Når husdyrkortet er færdigt og klar til udstilling, vil det fremgå af IMK og kan bruges til beregninger. 
 
Thorm bekræftede, at det ekstra krav kun gælder for dem som bringer husdyrgødning/organisk 
gødning ud. 
 
Angående fosfor-loftet fortalte Thorm, at det endnu ikke er muligt at vise noget, der anskueliggør, 
hvordan fosfor-loftet nærmere vil skulle indberettes og vil blive udregnet.  
 
Thorm fortalte, at det målet at gødningsregnskabet kan åbne til efteråret ved planregnskabets 
åbning. Dette forudsætter naturligvis, at der er en godkendt bekendtgørelse. Der vil være ca. 40 
nye felter i regnskabet. Som noget nye er handelsgødning med i loftsberegningen. 
 

8. Landbrugsindberetning 2016: Problemer med type 2 korrektioner i søer  
v. Thorm Bendtsen 

 
Sagsfremstilling: 
Thorm fortalte, at der ikke umiddelbart er nogle planer for, at den nuværende indberetningsløsning 
vedr. type 2 korrektioner i søer skal ændres inden for den nærmest fremtid.  
 
Konsulenterne gav udtryk for, at de er trygge ved det de afleverer, så længe NAER’s kontrollører 
ikke siger, at det der bliver afleveret skal rettes.  
 
Beslutning: 
Der var enighed om, at der ikke er noget akut behov for at gøre noget ved indberetningsløsningen. 
 

9. Eventuelt  
 

Sagsfremstilling: 
Referatet fra dagens møde vil blive sendt ud snarest.  
 
Det blev aftalt, at næste møde i gruppen vil blive afholdt til sommer. NAER indkalder når tiden 
nærmer sig.  


